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  روز گذشته دولت سیزدهم به یکی از خواسته های خود 
رسید چرا که لایحه ای که این دولت به مجلس ارسال کرده 
بود که بر مبنای آن لایحه، وزارت بازرگانی تاسیس می شد، 
به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید. از این منظر تشکیل 
وزارت بازرگانی بیش از پیش امکان پذیر شده است و در آینده 
شاهد پیدایش یک وزارتخانه جدید در ساختار اداری کشور 
خواهیم بود. این درخواست دولت از مجلس و تایید مجلس 
یک پیام بیشتر به جامعه نمی رساند و آن اینکه دولت سیزدهم 
خواستار بزرگ شدن بدنه اجرایی کشور است. اقدامی که با 
مبانی توسعه و حتی برنامه های توسعه کشور که تاکید داشته 
که دولت هر ساله باید کوچک و کارا شود، در تناقض آشکار 
قرار دارد. این در حالی است که مبانی اقتصاد سالم و آزاد تاکید 
دارد که دخالت دولت در اقتصاد باید به حداقل ممکن برسد 
حال اینکه از سخنان مدافعان لایحه تاسیس وزارت بازرگانی 
می توان اینگونه برداشت کرد که نمایندگان از وزارت بازرگانی 
تنها یک مساله را طلب خواهند کرد و آن مساله واردات کالا به 
منظور کنترل نرخ قیمت هاست. فارغ از اینکه مساله تا چه حد 
جدی است باید گفت صرف توسل به واردات به منظور کنترل 
قیمت ها نکته خوبی نیست و به نظر می رسد واردات بی رویه 
می تواند به اقتصاد آسیب دیده کشور بیش از پیش صدمه 
بزند.  این روند جز هزینه افزایی برای دولت ها چیزی ندارد. از 
این رو دولت باید به منظور راه اندازی وزارتخانه جدید ضمن 
اینکه آیین نامه های اجرایی مختلف بنویسد باید هزینه های 
فراوانی انجام دهد و همچنین نیروی انسانی مختلفی را 
به استخدام خود درآورد و حقوق آنها را بپردازد. آن هم در 
شرایطی که یکی از مشکلات دولت پرداخت حقوق و دستمزد 
به کارمندان زیرمجموعه خود و شرکت های دولتی است. 
این درحالی است که مبانی توسعه تاکید دارد که دولت باید 
کوچک شده و تنها بر حسن اجرای برنامه ها و بهبود شرایط 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی کشور نظارت داشته باشد نه 
اینکه دولت به سمتی قدم بردارد که خود به یک وارد کننده 
و حتی به صادر کننده تبدیل شود. بیم آن می رود که دولت 
به منظور کنترل قیمت ها دست به واردات بزند، وارداتی که 
به هیچ وجه به نفع اقتصاد کنونی کشور نیست. این بخش 
خصوصی است که باید درگیر واردات و صادرات شود و دولت 
تنها باید در اندیشه تشویق صادرات باشد نه اینکه به واردات 
دامن بزند تا به صورت مقطعی بخشی از کالاها ارزان شود و 
بعد از مدتی باز هم شاهد افزایش نرخ ها باشیم. دولت هم 
اکنون همه کاره اقتصاد است و با چنین اقداماتی رسما ممکن 
است بحث صادرات و واردات را هم در دست بگیرد که به هیچ 
وجه به نفع اقتصاد کشور نیست. در شرایط کنونی باید تلاش 
کرد دولت را کارآمد تر کرد و به بخش خصوصی بها داده شود 
تا مساله صادرات و واردات کشور به دست بخش خصوصی 
صورت گیرد. از این منظر نباید اقدامی صورت بگیرد که بر 

مشکلات کشور افزوده شود. 

 بزرگ سازی دولت، مطلوب نیست
یادداشت

 انتخابات مجلس در تهران 
اکثریتی خواهد بود

سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها در مجلس از حذف ماده مربوط به تناسبی 
شدن انتخابات مجلس در حوزه انتخابیه تهران 
در قانون انتخابات خبر داد. ولی ا... بیاتی با اشاره 
به نشست دیروز کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها گفت: هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بر تناسبی شدن انتخابات در 
تهران ایراداتی داشت که با حضور کارشناسان 
شورای نگهبان حذف ماده ۵۳ طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی با اکثریت قاطع 
تصویب شد. بنابر این مصوبه انتخابات مجلس در 
حوزه انتخابیه تهران به صورت اکثریتی و همانند 

سایر حوزه های انتخابیه کشور برگزار می شود. 

 اولین ارتباط ایران و لیبی 
بعد از 10 سال

سفارت ایران در لیبی به تازگی با استقرار 
تیم دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران در 
این کشور عربی و آفریقایی فعالیت خود را 
مجددا از سرگرفته است. »عین ا... سوری« از 
دیپلمات های ارشد و با سابقه وزارت امور خارجه 
مستقر در لیبی گفت: خوشبختانه سفارت هم 
اکنون آمادگی پذیرش مراجعان را دارد. در 
چند روز گذشته نیز ملاقات های بسیار خوبی با 
برخی از مقامات لیبیایی انجام گرفته که بیانگر 
اراده قوی طرفین در توسعه روابط به ویژه در 
حوزه های اقتصادی و تجاری است. در همین 
راستا کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در لیبی 
نیز فعالیت خود در این کشور را از سرگرفته است 
و چهارشنبه گذشته اولین کشتی ایران در بندر 
مصراته بعد از حدود ده سال پهلو گرفت. این 
دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران افزود: 
شرایط امنیتی لیبی به سطح خوبی ارتقا یافته و 
شرایط زندگی کاملا عادی است، به همین دلیل 
امیدواریم در کوتاه مدت سطح روابط فیمابین را 
به شرایطی برسانیم که پیشتر ایران و لیبی از آن 

برخوردار بودند. 

 توضیحات وزیر کشور 
درباره تامین آب 

احمد وحیدی در حاشیه جلسه ستاد مدیریت 
بحران کشور با حضور شماری از مسئولان 
کشوری و لشکری در محل وزارت کشور برگزار 
شد، گفت: موضوع سیستان و بلوچستان از چند 
جهت برای ما مورد توجه است. چندین طرح 
برای تامین آب در این منطقه وجود دارد و دولت 
اقداماتی را در این خصوص آغاز کرده از جمله 
ساخت و ایجاد چاه های ژرف است. سه چاه ژرف 
ایجاد شده و چندچاه دیگر نیز در دستور کار 
است. بعضی از چاه ها هم حفر شده و اقداماتی 
نیز برای انتقال آب انجام شده است. موضوعات 
خوبی نیز در دستور کار دولت قرار دارد. وی 
با بیان اینکه حاکمان افغانستان نیز باید ۸۲۰ 
میلیون متر مکعب از حقآبه کشورمان را بدهند، 
گفت: امیدواریم که مسئولان افغانستان به 
مسئولیت خود در این زمینه عمل کنند. او ادامه 
داد: موضوع آب و تامین آن جزو اولویت های 
جدی است که به طور ویژه در دستور کار دولت 
قرار دارد و در حال انجام است و انتقال آب از یک 
نقطه به نقطه دیگر، زمانبندی خاص خودش 

را دارد. 

رایزنی شهرداران تهران و بغداد
دیدار  بغداد  شهردار  با  تهران  شهردار 
و درخصوص همکاری های مشترک رایزنی 
کرد. علیرضا زاکانی، شهردار تهران که در 
راس هیاتی به عراق سفر کرده است با عمار 
موسی کاظم، شهردار بغداد دیدار و دو طرف 
درخصوص همکاری های دوجانبه و تقویت 
روابط مشترک رایزنی کردند. زاکانی و کاظم 
درخصوص پرونده های همکاری مشترک میان 
شهرداری های تهران و بغداد از جمله مدیریت 
پسماند، مجوز ساخت و ساز، حمل و نقل عمومی، 
مترو، توسعه راه ها و حل مشکلات ترافیکی تبادل 
نظر کردند. شهرداران تهران و بغداد همچنین در 
مورد پرونده های از پیش مطرح شده و تکمیل 
روند اجرایی شدن آن ها و تبادل تجربه ها در 
موضوعاتی که شهرداری تهران در آن ها موفق 
عمل کرده است مانند بخش نظافت، آب، 

فاضلاب و سایر خدمات شهری رایزنی کردند. 

عقب نشینی رژیم صهیونیستی 
مشاور امنیت داخلی رژیم صهیونیستی در 
جلسه ای با کنست، اولویت های استراتژیک این 
رژیم در زمینه سیاست خارجی که بر مواردی از 
جمله تمرکز بر متوقف کردن برنامه هسته ای 
ایران متمرکز بود را تشریح کرد. زاچی هانگبی، 
مشاور امنیت داخلی رژیم صهیونیستی در 
نشست محرمانه ای با کمیته روابط خارجی و 
دفاعی کنست اولویت های استراتژیک رژیم 
اسراییل در زمینه سیاست خارجی که بر متوقف 
کردن برنامه هسته ای ایران، برقراری روابط بهتر 
با کشورهای عربی، به ویژه عربستان سعودی 
منعطف بود را تشریح کرد. در ادامه گزارش داد 
که هانگبی در پاسخ به سوال کانال ۱۳ این رژیم 
درباره احتمال یک حمله پیش دستانه اسراییل 
علیه ایران، باعقب نشینی از مواضع جنگ طلبانه 
مقامات این رژیم گفت: ما در حال نزدیک شدن 
به این اتفاق نیستیم چراکه ایرانی ها مدتی است 
غنی سازی اورانیوم در سطحی که از نظر ما خط 

قرمز است را متوقف کرده اند. 

         علی قنبری
 اقتصاددان

خبــــر
علی بیگدلی مطرح کرد:   

 با کشور های صاحب اقتصاد رابطه 
برقرار کنیم 

در حالی رسانه های نزدیک به دولت با آب و تاب زیادی 
سفر رئیسی به سه کشور آفریقایی کنیا، اوگاندا و زیمبابوه را 
پوشش می دهند که اقتصاد ایران به همکاری با کشور هایی 
نیاز دارد که بتوانند از پتانسیل لازم برای تأثیرگذاری 
برخوردار باشند تا اقتصاد ایران با یک جهش مشخصی 
طی طریق کند. یک تحلیلگر مسائل بین الملل درباره سفر 
رئیس جمهوری به سه کشور آفریقایی اظهار داشت: اینکه 
یک کشوری بخواهد با کشور های دیگر رابطه سیاسی و 
اقتصادی داشته باشد، امری اجتناب ناپذیر است. در واقع رفت 
و آمد های دیپلماتیک می تواند دریچه ای برای گشایش های 
اقتصادی باشد. البته این توضیح لازم است که وقتی قرار 
گذاشته می شود تا با کشوری تعامل داشته باشیم، لازم 
است موقعیت سیاسی آن کشور در نظام بین الملل و البته 
پتانسیل های اقتصادی به طور دقیق بررسی شود تا بتوانیم 
همکاری توأم با تأثیرگذاری داشته باشیم. علی بیگدلی 
گفت: من به کشور های کنیا، اوگاندا و زیمبابوه سفر کرده ام 
و می دانم که هر سه کشور شرایط سختی دارند. به طوری که 
مردم شان فقر را به جدی ترین شکل ممکن تجربه می کنند. 
به هرحال در فعالیت دو ساله دولت رئیسی از این قیبل 
تصمیم ها کم مشاهده نشده است. وی افزود: این کشور ها 
تحت تحریم شدید بین المللی قرار دارند. همچنین باید اذعان 
داشت، حتی اگر کشور های کنیا، اوگاندا و زیمبابوه از تحریم 
هم خارج شوند، بازهم به دلیل فقدان منابع و زیرساخت نه 
تنها نمی توانند در اقتصاد جهانی حرفی برای گفتن داشته 
باشند، بلکه امیدی برای رفع محدودیت های غذایی، بهداشتی 
و... خود ندارند. تا بتوان اینطور نتیجه گیری کنیم که تلاش 
برای تعامل با کنیا، اوگاندا و زیمبابوه ریشه در عدم شناخت 
دولتی ها از باید ها و نباید های مناسبات دیپلماسی دارد. به 
طور مثال زیمبابوه کشوری است که به دلیل تورم نجومی 
مردمش با گونی پول جا به جا می کنند. درباره کنیا هم باید 
گفت، یکی از مراکز قاچاق در دنیاست. این تحلیلگر مسائل 
بین الملل بیان کرد: واقعا دولتی ها چطور نمی دانند با وجود 
فاصله بسیار زیاد بین ایران با کنیا، اوگاندا و زیمبابوه معامله 
تجاری نمی تواند به صرفه باشد. تأکید چیزی جز این نیست 
که این کشور ها به هیچ وجه نمی توانند تغییری در وضعیت 
اقتصادی ایران ایجاد کنند. با این توضیح که ما در برهه فعلی 
احتیاج مبرمی به مناسبات اقتصادی با کشور های دیگر 
داریم. این استاد دانشگاه تصریح کرد: شرح این شرایط موید 
این است که ساختار سیاسی باید یکبار برای همیشه به این 
تشخیص برسد که همکاری با دنیا از اوجب واجبات است و 
به همین دلیل باید در قدم اول اف  ای تی اف را بپذیریم و در 
گام های بعدی شرایط بازگشت به برجام را فراهم کنیم. علی 
بیگدلی تصریح کرد: تنها چاره ایران برای گره گشایی از 

اقتصاد رابطه با کشور های صاحب اقتصاد است. 

  آرمان ملی: صمیمانه باید از خانواده هایی 
که فرزندپذیر هستند تشکر کرد. ما در دولت 
برای خانواده ها، پذیرش کودکان را تسهیل 
کردیم. سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز در مراسم 
گرامیداشت هفته بهزیستی که در سالن اجلاس 
سران برگزار شد، با اشاره به فضایل دلدادگی و 
عشق به خدا و دگرخواهی مخصوصا درباره کسانی 
که نیاز به کمک دارند، اظهار کرد: به خانواده هایی 
که کودکان بی سرپرست را تکفل می کنند خسته 
نباشید گفته و از آن ها تقدیر می کنیم. قدردانی 
اصلی از این افراد همانی است که امیرمومنان 
فرمودند؛ جایگاه بهشت برای خانواده هایی است 
که راحتی را از خود سلب می کنند تا دیگری در 
آرامش باشد. این ایثار و گذشت و عشق و محبت 
بسیار ارزشمند است. با این زحمت، انسان خود و 
جامعه را می سازد. وی ادامه داد: باسعادت  فردی 
است که برای لذت باقیه، لذت موقت را زیر پا 
بگذارد؛ اینجا دو لذت وجود دارد مثلا کسی که 
روزه دار است، لذت واقعی می برد نه لذت موقت 
خوردن و آشامیدن. وقتی شخصی می بیند بچه ای 
در خانواده رشد می کند و برای جامعه فرد مفیدی 
می شود، لذت واقعی می برد. کسانی که خردمند 
و آینده نگر و ایثارگر بوده و نگاه شان به رضایت 
خداوند و ساختن یک فرد است، زحمت تربیت این 
بچه های نیازمند را تحمل می کنند. رئیس جمهور 
تاکید کرد: فرزند و کودک نیازمند عاطفه پدر و 
مهر مادر است. موسسه جایگاه نگهداری کودک 
نیست. وظیفه دولت حمایت از موسسات است اما 
موسسات خیریه جای نگه داشتن کودک نیست 
بلکه کانون خانواده جای نگهداشتن فرزندانی است 
که به محبت پدر و مادر نیازمند هستند. صمیمانه 
باید از خانواده هایی که فرزندپذیر هستند تشکر 
کرد. ما در دولت برای خانواده ها، پذیرش کودکان 
را تسهیل کردیم. وی با بیان این که »سازمان 
بهزیستی اقدامات بسیار خوبی انجام داده و برای 
توانمندسازی افراد دارای معلولیت جسمی باید 
بیشتر تلاش کند«، گفت: اشتغال و مسکن این 
افراد بسیار مهم است و باید اقدامات بیشتری 
برای تامین اشتغال آنها شود. تولید مسکن برای 
آنها رشد خوبی داشته اما به مسکن بیشتری برای 
افراد دارای معلولیت نیازمندیم. آمار و گزارش ها 
خوب است. سازمان ها، ادارات و مدارس باید 

برای افراد مناسب سازی و تردد این افراد تسهیل 
شود. وی با تاکید بر این که »همه دستگاه ها باید 
برای پیشگیری از معلولیت تلاش کنند« ادامه 
داد: این بدان معنا نیست که برای جلوگیری از 
معلولیت، سقط جنین را تجویز کنند؛ چراکه قتل 
نفس است بلکه تصادفاتی که منجر به معلولیت 
می شود باید کاهش یابد. تجهیزات افراد دارای 
معلولیت جسمی باید به روزرسانی شود. بهزیستی 
ما خانواده محور و اجتماع محور باشد. بهزیستی به 
خانواده ها مراجعه کند. رئیسی با اشاره به این که 
»توانمندسازی باید به شکل بهتر در بهزیستی 
ادامه یابد«، ادامه داد: در عین حضور خانواده ها در 
مراقبت از بچه ها، دولت، بهزیستی و خیرین باید از 
خانواده های فرزندپذیر حمایت کنند. ممکن است 
این خانواده به کمک نیاز داشته باشد و همواره باید 
به این مساله توجه داشت. این کمک باید در طول 
سال وجود داشته باشد و محدود به روز خاصی 
نباشد. وی همچنین خاطرنشان کرد: باید به کادر 
بهزیستی نیز توجه بیشتری شود چون کار آن ها 
آسان نیست. مشکلات پرستاران بهزیستی باید 
دنبال و حل شود. وی با بیان این که »شناسنامه 
و اسناد کودکان تحت سرپرستی باید به گونه ای 
باشد که این بچه ها و خانواده ها احساس تحقیر 
نکرده و دچار مشکل نشوند«، افزود: در اسناد 
رسمی باید کدهایی گذاشته شود که برای سازمان 

اسناد روشن باشد، اما در اسنادی که در اختیار 
کودک و جامعه است مشخص نباشد. کدها برای 
خانواده روشن باشد و در اسناد رسمی تعریف شود. 
 تاکید بر تقویت همکاری ها و تعاملات 

دوجانبه
همچنین رئیس جمهور در دیدار ژنرال »سید 
عاصم منیر« فرمانده ارتش پاکستان، ضمن تاکید 
بر راهبرد جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تبدیل 
مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی، 
توسعه بازارچه های مرزی و همکاری ها در بخش 
انرژی را از راه های تحقق این راهبرد دانست و بر 
فعالیت بیشتر هر دو کشور برای تسریع در تحقق 
این امر تاکید کرد. سید ابراهیم رئیسی با بیان 
اینکه تقویت روابط با کشورهای همسایه، همسو و 
مسلمان از اولویت های سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران است، به اراده جدی دو کشور برای 
گسترش روابط اشاره کرد و افزود: تسریع در اجرای 
توافقات فیمابین موجب ارتقای بیش از پیش 
همکاری های اقتصادی و تجاری ایران و پاکستان 
و به تبع آن ارتقای سطح روابط سیاسی دو همسایه 
خواهد شد. رئیسی همچنین با اشاره به تلاش 
دشمنان برای ایجاد اختلال در روابط کشورهای 
منطقه، بر تقویت همکاری ها و تعاملات دوجانبه 
و منطقه ای با استفاده از فرصت ها و زمینه های 

موجود و تبادل ظرفیت های متقابل تاکید کرد. 
 روند افزایش قیمت خودروهای مونتاژی 

اصلاح شود
همچنین رئیس جمهور در جلسه هیات دولت 
با بیان اینکه شورای رقابت با چه توجیهی قیمت 
خودروهای مونتاژی را افزایش داده است؟ معاون 
اول و وزرای اقتصاد و صمت را مامور بررسی و 
اصلاح این روند کرد.به گزارش تسنیم، آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در جلسه 
عصر دیروز هیأت دولت، با بیان اینکه شورای 
رقابت با چه توجیهی قیمت خودروهای مونتاژی 
را افزایش داده است؟ معاون اول رئیس جمهور و 
وزرای اقتصاد و صمت را مامور بررسی و اصلاح 
این روند کرد.رئیس جمهور گفت: اینکه در سال 
»رشد تولید و مهار تورم« یک بخش بدون اخذ 
مجوزهای لازم کالاها را گران کند، قابل پذیرش 
نیست و دستگاه ها باید خود را موظف به مقابله با 

گرانی و تورم بدانند.

رئیس جمهور:

روند افزایش قیمت خودروهای مونتاژی اصلاح شود
     راهبرد ایران تبدیل مرزهای امنیتی به مرزهای امن و اقتصادی است

 چرا این همه دروغ به اسم 
مصیبت مطرح می کنید؟

حضرت  آستان  تولیت   
عبدالعظیم)ع( گفت: چرا نمی خواهیم 
رویه عزاداری را اصلاح کنیم و چرا این 
همه دروغ را به اسم مصیبت مطرح 
می کنیم و در مقابل آن کاری انجام 
نمی دهیم. حجت الاسلام سید علی 
قاضی عسکر با اشاره به برگزاری مراسم 
عزاداری ها و اربعین گفت: متأسفانه 
در برگزاری مراسمات دینی درگیر 
وجود  با  و  هستیم  شکلی  مسائل 
جمله  از  که  زیادی  ظرفیت های 
مسلمیه، غدیر، محرم و... در اختیار 
داریم و آموزش هایی که به مادحان 
و سخنرانان در حوزه شناساندن ائمه 
به مردم داشتیم، اما… قاضی عسکر با 
اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب 
تصریح کرد: امام خامنه ای در جلسه ای 
از هدر رفتن فرصت ها گلایه داشتند 
و استفاده از برخی تعابیر و تکرار آن 
را نیازمند مدیریت دانستند لذا اگر 
ظرفیت های موجود را اصلاح نکنیم در 

آینده وضعیت بهتر نخواهد شد. 

رویکرد آمریکایی ها در قرن جدید

شیفتازامنیتبهامنیتیسازی
حشمت ا... فلاحت پیشه در گفت وگو با »آرمان ملی«:  نگاه ایران باید قدرت محور و دفاع محور باشد 

   

معیارهای دوگانه 
امپراتوری رسانه ای غرب

علت کمرنگ بودن 
حضور مردم در انتخابات 

 سخنگوی وزارت امور خارجه در 
خصوص معیارهای دوگانه امپراتوری 
رسانه ای غرب توییتی منتشر کرد. 
ناصر کنعانی در توییتی نوشت: شاهد 
تداوم چندین ماهه اعتراض و اعتصاب 
و تظاهرات فلج کننده صدها هزار 
نفری در سرزمین های اشغالی همراه 
با سرکوب با استفاده از مدرن ترین 
ابزارهای خشونت علیه معترضان و 
کشته شدگان  آمار  سازی  پنهان 
و مجروحان و بازداشت شدگان به 
دست نیروهای امنیتی و پلیس رژیم 
امپراتوری  هستیم.  صهیونیستی 
رسانه ای غرب با چشم فروبستن بر 
سرکوب و خشونت علیه معترضان 
همانند شیوه سانسور کشتار و سرکوب 
توسط صهیونیست ها،  فلسطینیان 
این اعتراضات را نمادی از دموکراسی 
دروغین در اسرائیل به تصویر می کشد. 
در حالیکه همین رسانه های غربی با 
پوشش گسترده کوچک ترین تجمع و 
اعتراض در کشوری غیرمتحد غرب، با 
دروغ بزرگ دفاع از آزادی بیان و حقوق 
بشر، گوش جهانیان را کَر می کنند.

 معاون پارلمانی رئیس جمهوری 
گفت: اگر میزان مشارکت مردم در 
انتخابات سال ۹۸ و ۱۴۰۰ در حد 
انتظار نبود، یک دلیل آن این است که 
مردم با مسئولانی مواجه بودند که با 
روحیه اشرافی گری و با نخوت، اهمیتی 
به مشکلات مردم نمی دادند. سید 
محمد حسینی با بیان اینکه دولت 
مردمی در مقابل وعده هایی که به 
مردم داده صادق است و با جدیت روند 
اجرای آنها را پیگیری می کند، اظهار 
داشت: دولت و شخص رئیس جمهور 
بی وقفه و خستگی ناپذیر در تلاش 
هستند، مصوبات سفرهای استانی را 
اجرایی کنند و یقینا مواردی که در 
خصوص شهرستان های ماکو، بازرگان، 
پلدشت و شوط مطرح شد، پیگیری 
خواهد شد و سازمان منطقه آزاد 
ماکو نیز برای تحقق مسئولیت های 
را در  اجتماعی خود، پروژه هایی 
بخش های مختلف برای بهبود زندگی 

مردم در دست اجرا دارد. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: آمریکا در 
قالب مهم ترین قدرت غربی که حتی در مقاطع 
مختلف اروپایی ها را نیز تحت تاثیر تصمیمات 
و اقدامات خود قرار داده است برنامه ریزی و 
استراتژی خاصی برای مسائل در نقاط مختلف 
دنیا داشته که بر مبنای آن اتفاقات هر نقطه ای 
از جهان را به نحوی تحت نظر خود در آورده و یا 
تلاش داشته که در آن تاثیر یا نفوذی داشته باشد. 
چنانکه شاید دو مورد از آخرین و شاید مهم ترین 
این رویدادها را بتوان توافق هسته ای برنامه 
جامع اقدام مشترک ۲۰۱۵ یا به اختصار برجام 
و ماجرای جنگ اوکراین و روسیه در نظر گرفت. 
در داستان برجام آمریکایی هایی که پس از دهه ها 
تلاش به این نتیجه رسیدند که نمی توان ایران را 
از سر راه برداشت یا تحت کنترل و نظارت گرفت. 
لذا به این سمت و سو رفتند که با ایران در قالب 
نوعی توافق بین المللی کنار بیایند تا به گمان خود 
بتوانند حداقل در قالب این توافق ایران را کنترل 
و محدود کنند. به همین جهت نیز پس از حدود 
۱۲ سال مذاکره که ۲ سال آن به صورت مستمر 
و فشرده حدفاصل سال های ۹۲ تا ۹۴ برگزار شد 
ایران با۵ قدرت جهان یعنی آمریکا، انگلیس- 
فرانسه- آلمان – روسیه و چین به توافق هسته ای 
بین المللی برجام دست یافت که بر مبنای آن 
طرفین تعهدات و وظایفی را عهده دار شدند. 
لذا جدای از هر نکته ای که در باب برجام مطرح 
می شود. برخی معتقدند که اتفاقا آمریکایی ها 
فارغ از اینکه به گمان خود از رسیدن ایران به 
سلاح هسته ای و غنی سازی اورانیوم جلوگیری 
کردند بلکه توانستند با این توافق و برخی تحرکات 
منطقه ای ایران را تا حدودی محدود کنند. این 
در حالی است که چنین رویکردی را نیز در قبال 
روسیه از سوی آمریکایی ها شاهد بودیم. جایی که 
آنها به خاطر اینکه بتوانند از نفوذ و قدرت روسیه 
در نظام بین الملل بکاهند آنها را به سمت جنگ 
با اوکراین سوق دادند تا به نحوی روسیه درگیر 
جنگ با اوکراین شود و نتواند بر سایر تحولات 
بین المللی تاثیر گذار ظاهر شود. به عبارت دیگر 
آمریکا از یک مقطع زمانی به جای اینکه خود وارد 
جنگ کلاسیک مستقیم با کشورها شود رویکردها 
و راهبرد خود را به انداختن سایر کشورها به 
جنگ، درگیری یا مشکلات دیگر تحت عناوین 
مختلف قرار داد و خود تاثیر گذاری بر این تحولات 
پرداخت. به طور مثال در مورد ایران؛ آمریکا به 
سمت اعمال فشارهای حداکثری روی آورد که 

تاثیر مستقیمی بر اقتصاد ایران داشت. هر چند 
که برجام تا حدی از فشار تحریم ها کاست، اما 
خروج آمریکا از برجام بازهم همان روال سابق را 
جایگزین کرد. لذا به نظر می رسد که آمریکایی  ها 
سال ها است که دستور کار جدیدی را برای خود 

در نظر گرفته اند و بر مبنای آن پیش می روند. 
  آمریکا و پروژه امنیتی سازی 

تغییر رویکرد آمریکا نسبت به برخی کشورها 
در نظام بین الملل را می توان از نوع عملکردها و 
اظهار نظرات مقامات این کشور طی سال های 
گذشته به خصوص در قبال ایران و روسیه دید. 
رویکردی که وزیر خارجه پیشین کشورمان به نحو 
دیگری از آن نام می برد. »امنیتی سازی« پروژه ای 
است که محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
کشورمان آن را راهبرد آمریکایی ها در قبال 
ایران و روسیه قلمداد کرده است. وی می گوید: 
آمریکا از سال ۲۰۰۴ به بعد از حوزه امنیت وارد 
حوزه امنیتی سازی شد و امروز وضعیت اوکراین 
نتیجه بازی موفق امنیتی سازی آمریکاست. در 
واقع اوکراین قربانی شد تا آمریکا بتواند روسیه 
را گرفتار اجماع امنیتی جهانی کند. ظریف حتی 
ایران را نیز گرفتار همین امنیتی سازی دانست 
و گفت: دلیل اصلی اینکه من مسئله هسته ای 
را بازی امنیتی سازی می دانم و نه امنیتی این 
است که اگر اسرائیل واقعا از ایران نگرانی امنیتی 
داشت، وقتی در سال ۲۰۱۵ توافقی شد که 
لااقل برای ۱۵ سال برنامه هسته ای ایران را 
عقب می انداخت، با آن مخالفت نمی کرد.« حال 
باید دید که این رویکرد چه تاثیراتی بر تهران و 
نوع مواجهه با غربی ها دارد و باید شاهد چه نوع 
رویکردهایی از سوی ایران در قبال پروژه امنیتی 

سازی آمریکایی ها باشیم. 
  ایران باید سیاست دفاعی خود را حفظ 

کند
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارتباط با 
پروژه امنیتی سازی آمریکا در قبال ایران و روسیه 
اظهار داشت: من با تحلیل آقای ظریف مخالفم و 
چون نوع نگاه من به تحولات بین المللی نگاهی 
واقع گرایانه است به همین دلیل می بینیم که در 
طی ۲ سال اخیر اغلب کشورهای دنیا حداقل ۲ 
برابر افزایش بودجه نظامی داشتند. این نشان 
می دهد که کماکان ترس در نظام بین الملل 
وجود دارد. حشمت ا... فلاحت پیشه در خصوص 
اظهارات ظریف به »آرمان ملی« گفت: اگر فقط 
بخواهم در مقدار محاسبات آمریکادقیق این را 

عرض کنم، تنها در دوران ترامپ ۳ بار مصداق 
جنگ بین ایران و آمریکا شکل گرفت. سقوط 
پهپاد آمریکایی، ترور و شهادت سردار سلیمانی و 
سپس اقدام ایران علیه پایگاه عین الاسد آمریکا. 
سه اقدامی بود که در طول رابطه نظامی آمریکا در 
قرن جدید بی سابقه بود. اتفاقا دو اقدام نظامی که 
ایران انجام داد و ترس آمریکایی ها از یک جنگ 
مدیریت ناشده باعث شد که چه در زمان ترامپ و 
حتی قبل از آن در زمان اوباما هم آمریکا با ایران 
وارد یک جنگ نشود. وی افزود: در مورد موضوع 
هسته ای هم عرض کنم همچون هر اصل دیگر در 
روابط خارجی موضوع برنامه هسته ای ایران هم 
در قالب مقوله قدرت قابل تحلیل است. وقتی که 
هم آمریکا و چند برابر آمریکا متحد وی در منطقه 
یعنی اسرائیل بارها از نظامی سازی سیاست 
مقابله با توان هسته ای ایران صحبت می کند 
که با این رفتارها از نظامی سازی مقابله با توان 
هسته ای ایران استفاده می کند. اصل واقع گرایی 
می گوید که اگر این سیاست توسط آمریکا و 
اسرائیل در پیش گرفته شود ایران هم باید نوع 
نگاهش به تمام مقوله های قدرتش از جمله 
موضوع هسته ای، نگاه قدرت محور و دفاع محور 
باشد. رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم 
بیان کرد: وقتی که اسرائیلی ها خرابکاری هایی 
را در برنامه هسته ای ایران داشتند که آخرین 
آن در سوله تولید سانتریفیوژ ایران در کرج بود 
بلافاصله ایران دو اقدام راهبردی دفاعی صورت 
داد. نخست اینکه؛ در طول ۲۴ ساعت سوخت 
هسته ای را از ۲۰ درصد به 6۰ درصد رساند و دیگر 
اینکه تجهیزات حساس  را به زیر زمین منتقل 
کرد. معنای این قضیه این است که هر چند که 
در ایران فتوای منع استفاده از سلاح هسته ای 
وجود دارد ولی واقعیتی هم هست و آن اینکه 
وقتی با ابزارهای خاص برخورد نظامی می شود 
به طور طبیعی  این موضوع در مقوله بازدارندگی 
نظامی قرار می گیرد و اتفاقا من این تحلیل را فراتر 
از حاکمیت این یا آن جناح سیاسی در دولت و 
مجلس می گویم. فلاحت پیشه تصریح کرد: ممکن 
است تنها با بخشی از صحبت های آقای ظریف 
موافق باشم و آنجایی است که افرادی عملا در 
کمین امنیتی سازی قرار می گیرند. مثلا کسانی 
که بحث خروج از ان.پی.تی را مطرح می کنند 
یا کسانی که از دیوار سفارت بالا می روند. ولی 
اعتقاد دارم که ایران باید سیاست دفاعی خود 

را حفظ کند. 


